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Farnost Panny Marie Královny v Ostravě - Mariánský Horách je živou farností s pravidelnými 

bohoslužbami nejen v neděli, ale i v průběhu všedního týdne. Je zde ustanovena ekonomická i 

pastorační rada a farníci se setkávají v několika společenstvích. Farnost vyjíždí na mariánské poutě a 

využívá farní zahradu i faru k setkávání farníků.  Otázky k synodě byly zaslány na 30 mailových adres 

těm, kteří byli v prvním kole Synody účastníky skupinek. Své odpovědi zaslalo zpět deset farníků. 

Odpovědi všech budou zveřejněny na farním webu s křestním jménem autora. 

 

1. Jak a jestli synoda v naší farnosti změnila náš způsob myšlení, komunikace, vztahy? 

Oceňujeme: 

- pozitivní přístup kněze 

- synodní setkání umožnily lepší komunikaci mezi jednotlivými generacemi, zároveň někteří uvádějí, že 

jim synoda pomohla zlepšit i osobní život, když do něj vnesli její principy 

- synoda napomohla jednotlivcům ve farnosti zapojit se do společných činností bez rozdílu věku, 

zdravotního stavu či zkušeností v oblasti práce pro farnost.  

- synoda zlepšila vztahy mezi farníky a mohla tak vzniknout nová přátelství, více jsme si porozuměli, 

učili si naslouchat a vzájemně se neodsuzovat  

- farníci, kteří se aktivně účastnili synodních skupinek a následně byli aktivní při dalším rozhodování, jak 

nejlépe společně připravovat jednotlivá období liturgického roku, vnímají synodní procesy pozitivně. 

Tato setkání jim daly možnost zapojit se aktivně do dění farnosti, a to prostřednictvím stále stejné 

otázky: Jak jít spolu a co proto mohu udělat já. (sekání byla na téma: Jak prožít advent a dobu vánoční, 

Jak lépe zorganizovat úklidy kostela a fary, atd.) 

 

Jsme zklamáni z toho, že: 

-  část vnímá celý proces jako nesmyslný, zbytečný či ohrožující "staré dobré zvyky" 

- došlo částečnému rozdělení farnosti na ty, které synoda určitým způsobem zasáhla (v pozitivním i 

negativním smyslu) a ty, pro které je naprosto nesrozumitelná. Obě tyto zkušeností brzdí zlepšení 

komunikace i vztahů.  

- velmi pomalý průběh změn, které se zatím jen okrajově dotýkají již zavedených způsobů prožívání víry 

ve farnosti. Celý proces se tak zdá nevyjasněný, nesrozumitelný a nemající výrazné a zjevné plody. 

 

2. Jak se to projevilo v konkrétních oblastech? 

 

- vznikly zcela nové farní aktivity (nedělní kavárny, otevřená letní farní zahrada, lectio divina, obnovení 

rorátních mší a následní společné snídaně, přispění na nocleženky pro lidi bez domova, zapojení se do 

sbírky potravin pro ukrajinské rodiny, pro lidi po výkonu trestu, atd.) 

- došlo k nové organizaci jednotlivých činností (formulář pro čtenáře Božího slova při mši, nový způsob 

organizace křížových cest, synodně vedené duchovní obnovy, májové pobožnosti, adorace na první 

pátek) 
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3. Co nás během synodálního procesu obohatilo? Co se naopak nepovedlo? 

Jsme obohaceni tím, že: 

- jsme zažili překvapení ze šíře názorů na život ve farnosti 

- jsme se vzájemně učili naslouchat a respektovat různost přístupů k církvi a prožívání víry 

- jsme si uvědomili vzájemnou blízkost a poznali mnoho různých způsobů, jak žít jako křesťan 

- jsme poznali i negativní názory na celé dění ve farnosti, přesto stále dokážeme spolupracovat a 

vzájemně si pomáhat 

 

Nepovedlo se: 

- na úrovni diecéze vnímáme určitou bezradnost, možná schází jasnější koncepce zapojení výsledků 

synody do života diecéze, z našeho pohledu neexistuje žádná výrazná vize pro diecézi 

- ve farnosti projevilo menší počet farníků, než by si organizátoři synodních setkání přáli 

- se nepovedlo vtáhnout do synodních procesů všechny aktivní farníky, tzn. všechny členy ekonomické 

i pastorační rady, vedoucí některých společenství atd.  

 

 

 

 


